

*** English version at the end ***

Für die an der Goethe-Universität Frankfurt angesiedelte Forschungsgruppe „**Reconfiguration and Internalization of Social Structure (RISS)**“ werden zum nächstmöglichen Zeitpunkt **5 Wissenschaftliche Mitarbeiter*innen** (2 PostDocs 100%, 3 Doktorand*innen 65%, E 13 TV-G-U) für einen Zeitraum von **vier** Jahren gesucht. Die Eingruppierung richtet sich nach den Tätigkeitsmerkmalen des für die Goethe-Universität geltenden Tarifvertrages (TV-G-U).

Die Forschungsgruppe RISS untersucht den Zusammenhang zwischen multiplen Dimensionen soziostrukturellen Wandels und soziopolitischen Orientierungen. Es gibt verschiedene Hypothesen dazu, wie sich der gesellschaftliche Wandel, der an so vielen Stellen zu beobachten ist, langfristig auswirken könnte: Wird die sozialstrukturelle Durchmischung von Menschen mit unterschiedlichen Gruppenzugehörigkeiten zu mehr Integration und Einigkeit führen? Oder ist eher das Gegenteil der Fall und die Gesellschaft zerfällt in fragmentierte Gruppen? Die Forschungsgruppe RISS will eine ausdrücklich multidimensionale Konzeption von soziostrukturellem Wandel entwickeln und im Rahmen einer innovativen empirischen Forschungsstrategie testen. Dazu vereint sie Sozialstrukturanalyse und Politische Soziologie. Sprecherin der Forschungsgruppe ist Prof. Dr. Daniela Grunow, Co-Sprecher ist Prof. Dr. Richard Traunmüller.

Die Forschungsgruppe besteht aus einem übergreifenden Koordinierungsprojekt und **sechs Einzelprojekten**, in denen 8 PIs mit ihren Teams zusammenarbeiten.

Weitere Informationen über die Forschungsgruppe und die Einzelprojekte finden Sie [hier](#).

Wir suchen herausragend qualifizierte Personen, um das interdisziplinäre Forschungsvorhaben zu stärken. Die Bewerber*innen sollten ein großes Interesse an interdisziplinärer Zusammenarbeit und empirisch-analytischer Sozialforschung haben.

Wir bieten Stellen mit folgendem Forschungsfokus an:

1) RISS CoRE – Conceptualizing Reconfiguration for Empirical Research

PIs: Daniela Grunow, Yassine Khoudja, Richard Traunmüller

Kontakt: Richard Traunmüller, traunmueller@uni-mannheim.de

Stelle: Doktorand*in 65%, E 13 TV-G-U

2) Internalized Gender and Parenting Norms: Assessing Reconfigurations between Gender, Socio-Economic Status and Immigrant Background

PIs: Birgit Becker, Daniela Grunow

Kontakt: bi.becker@em.uni-frankfurt.de, grunow@soz.uni-frankfurt.de

Stelle: PostDoc 100%, E 13 TV-G-U

3) The Role of Internalized Efficacy Beliefs for Participation in Education and Political Life

PIs: Birgit Becker, Sigrud Roßteutscher

Kontakt: bi.becker@em.uni-frankfurt.de, rossteutscher@soz.uni-frankfurt.de

Stelle: PostDoc 100%, E 13 TV-G-U

4) Internalized Ethnic and Cultural Reconfiguration: Natives' Reactions to Increasingly Heterogeneous Immigrant Populations

PI: Alexander Schmidt-Catran

Kontakt: schmidt-catran@soz.uni-frankfurt.de

Stelle: Doktorand*in 65%, E 13 TV-G-U

5) The Impact of Social Structure, Discrimination and Violence on the German Muslim Community

PIs: Sigrid Roßteutscher, Constantin Ruhe, Richard Traunmüller

Kontakt: ruhe@soz.uni-frankfurt.de

Stelle: Doktorand*in 65%, E 13 TV-G-U

Die Voraussetzungen für eine erfolgreiche Bewerbung zu den einzelnen Stellen und die Bewerbungsmodalitäten entnehmen Sie bitte den jeweiligen Ausschreibungen:

<https://www.uni-frankfurt.de/48794784/FB03> Gesellschaftswissenschaften

Die Goethe-Universität setzt sich aktiv für Chancengleichheit ein und begrüßt besonders Bewerbungen von Personen mit Migrationsgeschichte. Frauen werden bei gleicher Qualifikation vorrangig berücksichtigt; dies gilt auch für Personen mit Behinderungen. Auf die familienfreundliche Gestaltung universitärer Arbeitszusammenhänge wird großen Wert gelegt.

English version

The research group "**Reconfiguration and Internalization of Social Structure (RISS)**" at the department for social science at Goethe University Frankfurt is looking for **5 research assistants** (2 PostDocs 100%, 3 PhD students 65%, E 13 TV-G-U) with a duration of **four** years, starting as soon as possible.

The salary grade is based on the job characteristics of the collective agreement applicable to Goethe University (TV-G-U).

RISS investigates the connection between multiple dimensions of socio-structural change and socio-political orientations. There are various hypotheses about how the many dimensions of social change that can be observed might play out in the long term: Will the socio-structural mixing of people with different group affiliations lead to more social integration and cohesion? Or is the opposite the case, and society will disintegrate into fragmented groups? The RISS research group wants to develop an explicitly multidimensional conception of socio-structural change and test it within the framework of an innovative empirical research strategy. To this end, it combines social structure analysis and political sociology. Spokesperson of the research group is Prof. Dr. Daniela Grunow, co-speaker is Prof. Dr. Richard Traunmüller.

In addition to the coordination project, the research group consists of **six individual projects** in which 8 PIs work together with their teams. Information about the research group and individual projects can be found here ([link](#)).

We are looking for outstandingly qualified PhD students and PostDocs to strengthen the interdisciplinary research project. Applicants should have a strong interest in interdisciplinary collaboration and empirical-analytical social research.
We offer positions with the following research focus:

1) RISS CoRE - Conceptualising Reconfiguration for Empirical Research.

PIs: Daniela Grunow, Yassine Khoudja, Richard Traunmüller
Contact: Richard Traunmüller, traunmueller@uni-mannheim.de
Position: PhD student 65%, E 13

2) Internalized Gender and Parenting Norms: Assessing Reconfigurations between Gender, Socio-Economic Status and Immigrant Background

PIs: Birgit Becker, Daniela Grunow
Contact: bi.becker@em.uni-frankfurt.de, grunow@soz.uni-frankfurt.de
Position: PostDoc 100%, E 13 TV-G-U

3) The Role of Internalised Efficacy Beliefs for Participation in Education and Political Life

PIs & Contact: Birgit Becker, Sigrid Roßteutscher
Contact: bi.becker@em.uni-frankfurt.de, rossteutscher@soz.uni-frankfurt.de
Position: PostDoc 100%, E 13 TV-G-U

4) Internalized Ethnic and Cultural Reconfiguration: Natives' Reactions to Increasingly Heterogeneous Immigrant Populations

PI: Alexander Schmidt-Catran
Contact: schmidt-catran@soz.uni-frankfurt.de
Position: PhD student 65%, E 13 TV-G-U

5) The Impact of Social Structure, Discrimination and Violence on the German Muslim Community

PIs: Sigrid Roßteutscher, Constantin Ruhe, Richard Traunmüller
Contact: ruhe@soz.uni-frankfurt.de
Position: PhD student 65%, E 13 TV-G-U

Please see the individual job advertisements for requirements and on how to apply:
<https://www.uni-frankfurt.de/48794784/FB03> Gesellschaftswissenschaften

Goethe University actively promotes equal opportunities and particularly welcomes applications from persons with a migration background. Women are given priority if they have the same qualifications; this also applies to persons with disabilities. Great importance is attached to the family-friendly organisation of university working contexts.